
• TJrtYS'Cf:JtZUm . ar1 u s F lorea V1zante: 
"Talentul nefolosit e un păcat" 

Marius Florea Vtzante a termi
nat UATC în 1997, la clasa prof 
univ. Gelu Colceag, asist. univ. 
Radu Gabriel şi Tania Filip, iar 
din 1998 este actor la TNB. 
Născut în zodia Leului_ un tip 
energic şi cu gustul competiţiei, 
răspunde cu plăcere provocări
lor, dovadă interviul ce urmea
ză. 

Fiecare, în teatru, are o 
poveste a începuturilor. Care 
este povestea ta? 
Povestea mea e puţin roman
tată şi cuprinde două părţi. Pri
ma dintre ele a început prin 
clasa a IV-a, când a trebuit să 
"fac" un licurici la serbarea des
părţirii de învăţătoare; fiind o fa
milie amărită, maică-mea n-a 
avut bani să-mi cumpere un 
costum spectaculos şi lucios. 
Atunci am înţeles că trebuie să 
"fuc'' acest licurici bazându-mă 

doar pe in

terpretare, pe 
lumina interi
oară. După 
ce mi-am 
dat seama 
că toată lu
mea a re
marcat per
s o n a j u l  
meu, mi-am 
zis că am 
această lu
mină interi
oară. A 
doua parte 
datează de 
prin clasa a 
IX-a, când 
am luat con
tact cu câ
teva trupe 
de teatru de 
amatori şi 
am început 
să merg mai 
des la spec
tacole. De-a
tunci am 

ştiut, pur şi simplu, că asta o să 
fac. 
Cum. te-ai pregătit pentn.l 
admitere? 
Nu m-am pregătit cu nimeni. 
Jucam în aceste trupe de ama
tori. Una dintre ele, care a în
semnat un episod destul de im
portant pentru mine, a fost cea 
condusă de actorul Constantin 
Fugaşin, cu care am şi realizat 
două spectacole jucate cu suc
ces în Bucureşti, la Teatrul "Ion 
Creangă": Întâtnp1ări din car-
1ierul Soho după Opera de 
trei parale a lui Bertolt Brecht 
şi Rân.duieli după "La Lilieci" 
de Marin Sorescu. Am dat exa
men de admitere de două ori la 
Institut, prima dată am picat cu 
brio la ultima probă, iar a doua 
oară s-a întâmplat după trei ani, 
la Academia "Luceararul". 
Cum. a fost coJaborarea cu 
profesorul tău, Gelu Col

ceag? 
Din punct de vedere profesio
nal, extraordinară. Am fost la 
multe festivaluri internaţionale 
- Congresul Mondial al Şcolilor 
de Teatru, desfăşurat în Ve
nezuela, în iunie 1995, cu 
Lecţia de Eugen Ionescu în 
regia lui Vlad Massaci şi cu un 
spectacol după Nunta î:nsân
gerată a lui Garcia Lorca, 
Shakespeare Festival de la 
Budapesta, Festivalul Stramash 
din Scoţia cu Jacques sau 
supunerea de Eugen Ionescu 
- şi de fiecare dată s-a dovedit 
că şcoala noastră şi metoda de 
lucru pe care o practică profe
sorul meu sunt apreciate şi dau 
roade. În plus, cred că există şi 
o afmitate strict personală. Am 
senzaţia că-1 înţeleg foarte bine 
şi acest lucru se şi confirmă, 
pentru că şi el, la rându-i, este 
mulţumit de rezultate. 
Un actor aflat la inceput de 
drum e firesc să aibă nişte 
modele. Care-ţi sunt ma
eştrii? 

O întrebare la care niciodată nu 
am răspuns prea repede. Nu 
vreau să supăr pe nimeni. Nu 
am un model în care să cred 
total şi atunci am foarte multe 
pentru fiecare segment în parte. 
Numele îmi vin la întâmplare. 
Aş vrea să am forţa şi instinctul 
lui Victor Rebengiuc, clarvi
ziunea şi rafinamentul lui Hora
ţiu Mălăele, sensibilitatea Leo
poldinei Bălănuţă (Dumnezeu 
s-o ierte). . .  
Care au fost rolurile cele mai 
importante (în facultate), 
pentn.l care ai luat şi premii? 
Cel mai emoţionant a fost 
primul, într-o dramatizare fă
cută de Vlad Massaci după 
Leonid Andreev, Be:rgam.ot şi 
Garaska, pentru care mi s-a dat 
un premiu de interpretare mas
culină la Festivalul Uşilor Des
chise, ediţia a doua. Apoi au 
urmat câteva examene, tot 
alături de Vlad Massaci, cu 
Gân.direa de Leonid Andreev 
şi Lecţia de Eugen Ionescu, 
pentru care am fost premiat şi 
la Slobozia, la Festivalul Stu
denţesc de Regie, şi la Târ
govişte, la A Patra Întâlnire a 
Şcolilor Europene de Teatru. La 
clasă, cel mai important pas a 
fost Jacques din Jacques sau 
supunerea, cu care am luat un 
premiu la Târgovişte, spectacol 
care s-a jucat şi pe scena TNB, 
la sala Atelier, datorită invitaţiei 
Teatrului Român-American, 
condus pe vremea aceea de 
Alexa VlSarion. 
Te atrage filmul? Ai început 
cu dreptul in fi1mul lui Nae 
Caranfil. "E pericoloso spor
gersi". Şi o curiozitate per
sonală: nUlilele tău e com
pletat cu acela al personaju
lui interpretat in film? 
Nu, a fost invers. Mi se zicea 
Vlzante de prin clasa a IX-a, 
după o prostioară de monolog 
satiric pe care-1 spuneam. Am 
decis să-I alătur numelui meu 
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ca să fiu mai uşor recunoscut. 
Întâlnirea cu Nae Caranfil a fost 
o întâmplare minunată. Am de
butat chiar la Cannes; la "Quin
zaine des realisateurs", a fost pri
ma proiecţie a filmului într-un 
mod festiv. De-atunci n-am mai 
!acut film, aşa cum mi-aş fi 
dorit. Am o promisiune veche, 
tot de la Nae Caranfil, pentru 
un rol principal într-un scenariu 
care-mi place foarte mult, dar 
care mai aşteaptă venirea unor 
investitori. 
Prezenţa în Gn�.pul "Vouă" 
mărturiseşte interesul tău 
pen1ru genul revuistic? 
Genul revuistic e într-un declin 
evident şi acest lucru se 
întâmplă şi din cauza faptului 
că cei care-1 practică încă n-au 
înţeles că şopârla a murit şi că 
umorul are multe alte zone, şi 
mai "grase", de explorat. Fac 
parte din Grupul ''Vouă" în 
primul rând pentru a fi alături 
de colegii mei şi de asistentul 
Radu Gabriel şi în al doilea 
rând pentru că încerc să-mi 
completez paleta mijloacelor de 
expresie, jucind şi în specta
cole de revistă, dar şi în specta
cole cu piese de Ionescu, 
Cehov, Shakespeare etc. 
Te sbnţi. atras 
Se spune 
trebuie 

ceilalţi actori. Se pare că eu sunt 
unul dintre fericiţii clăruiţi cu aşa 
ceva, şi atunci evident că profit. 
Talentul nefolosit e un păcat. 
Însă mă atrag în egală măsură şi 
rolurile de dramă, rolurile cu 
profunzime. 
Cwn e colaborarea cu gene
raţia consacrată a teatrului? 
Este dezarmantă, pentru că, 
deşi există valuri de păreri în 
Institut sau printre tinerii actori 
că teatrul s-a prăbuşit, e jucat 
bătrâneşte, colaborările cu ar
tiştii mai vârstnici st.mt pline de 
surprize. Pot să dau câteva 
nume ale unor actori cu care 
m-am întâlnit pe scenă şi care 
m-au marcat: Mişu Fotino, cu 
care joc în două spectacole, 
Satana cel bun şi drept de 
Tudor Popescu, în regia lui 
Gelu Colceag şi Şerban Puiu, 
Că1ătorii cu mătnşa Jnea de 
Graham Greene, în regia lui 
Petre Bokor, cu Carmen 
Stănescu, apoi Mihai Mereuţă 
care a revenit plin de forţă şi 
vitalitate. Sunt cucerit de 
modernitatea jocului său şi asta 
îmi întăreşte convingerea că 
ceea ce am învăţat eu la aceeaşi 
bună şcoală de actorie este te
meinic şi, dacă dăinuie de atâta 
vreme, este şi valoros. 
Te marchează părerea criti
cilor? 

Nu. Îmi doresc să existe per
sonalităţi cu grile de valori atât 
de solide încât să devină adevă
rate barometre ale vieţii teatrale. 
Cunosc însă opinii laudative 
faţă de lucruri pe care eu le 
consider îndoielnice şi atunci 
am senzaţia că există şi aici, ca 
în toată societatea noastră, un 
soi de lipsă de repere. Din 
păcate, primează prea mult 
gustul şi nu opinia specializată. 
Ce�ţi. doreşti cel mai mult 
acum? 
Profesional, mi-aş dori ca ofer
tele şi distribuţiile să se tină lanţ 
ca şi până acum. Pregătesc al 
şaselea rol într-un spectacol la 
TNB, Omuldin!aMancha, în 
regia lui Ion Cojar. Mi-aş dori să 
am şansa de a lucra şi cu alţi 
mari regizori, ca liviu Ciulei, 
Penciulescu, Fsrig, Andrei Şer
ban. Mai multă sănătate şi 
poate să câştig bani un pic mai 
uşor, ca să am linişte pentru a
mi putea vedea de treabă la 
teatru. 
Care e partea cea mai intere
santă a profesiei tale? 
Că poti să fu şi să faci ceea ce 
nu poţi să fli şi să faci în mod 
normal în viaţă. E un soi de 
consumare, de ardere a unor 
energii latente. 

Mirela Nagâţ 

�f 
• Ş I  fă ţa r n i c i  

. Titlul pe care l-am para
frazat mai sus este un oximoron. Nebunii au o sin
ceritate totală.  lip�indu-le instinctul de conservare, 

ei se comportă în tot firescul lor demenţia l .  Cei care se 
cred câini latră. Cei care se cred Maria-Tereza îi caută pe 
cei core se cred armăsari. Nebuni i  nu sunt făţarnici, dar 
oameni i  normali, da.  Mai ales uni i  critici. 
De ce mă supără pe mine că unele persoane nu scriu 
lucrurile rele pe care le ştiu şi pe core, unele cel puţin, le 
afirmă oral? În fond, ceea ce eu numesc făţărnicie s-ar 
putea numi pol iteţe, rezervă, circumspecţie, blândeţe. Ei 
bine, mă supăr pentru că a lţii îmi aplică şi mie norma 
acestor ipocriţi. Şi, bunăoară, nu-mi mai răspund la salut 
dacă afirm că jocul, regia sau textul lor nu-mi plac. 
A nu răspunde la salutul cuiva e o porcărie imensă, o 
mârlănie abominabilă. Faţă de ea, a scrie o piesă proastă 
sau a distribui greşit nişte actori nu înseamnă nimic. Şi 
totuşi acord măgarilor cu pricina circumstanţe atenuante. 

Ei au fost provocaţi de un non-combat general care1 dintr-o 
pedagogie eronată sau doar din laşitate, laudă şi când ar 
trebui să critice. Sau, în locul a trei fraze tranşante, pictează 
cai verzi pe pereţii teatrelor. 
O eroare profesională poate fi un accident sau o 
neputinţă core nu te scot din lume. Azi scri i, joci, îndrumi 
bine, mâine rău. Apoi, o judecată de valoare nu-i decât o 
opinie care poate fi combătută prin argumente sau modi
ficată de însuşi emitentul ei. Aceste adevăruri simple tre
buie repetate obstinat pentru că multora le-au ieşit din 
cap. Scăldarea nesfârşit "subtilă" a adevărului ,  porecl irea 
negrului "cenuşiu închis de o nuanţă i nteresantă" are 
drept consecinţă că noi, ceilalţi, care îl numim cu 
francheţe, facem figură de nebuni .  Poate om fi . Dar mai 
bine la balamuc decât într-o lume de mincinoşi sau de 
bieţi nenorociţi care, din cauza făţărniciei altora, îşi pierd 
şi capul, şi obrazul .  

Horia Gârbea 
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